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Voor u ligt de eerste editie van het NetwerkNieuws jaargang 21. Dit jaar is 
besloten het NetwerkNieuws frequenter uit te brengen wat inhoudt dat er drie 
edities per jaargang zullen verschijnen. In deze editie zult u de eerste stappen van 
het nieuwe bestuur kunnen volgen. Ook de sectie heeft ons in deze editie stof tot 
discussie gegeven. Ik wens u allen veel leesplezier!

Navied Tavakolly
Eindredacteur NetwerkNieuws
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Door Hans Veeke

Van de Sectie
En weer zijn er twintig studenten die de master 
PEL gaan volgen. We zitten de laatste 4 jaar al 
op het peil van 18 – 20 masterstudenten. Als dat 
de behoefte aan een dergelijke afstudeerriching 
niet illustreert, dan weet ik het niet meer. Jam-
mer, dat de omgeving binnen de TU Delft niet 
meewerkt.

Met aan zekerheid grenzende waarschijn-
lijkheid zal de specialisatie PEL met ingang 
van het volgende academische jaar volledig 
opgaan in de zusterspecialisatie Transportation 
Engineering and Logistics (TEL). 
De capaciteitsproblemen worden met het 
jaar nijpender en dan is samengaan altijd 
beter dan opheffen. We hebben dit jaar nog 
getracht een leerstoel op te zetten in samen-
werking met Maritieme techniek, maar dat gaat 
te lang duren. En gezien de financiële proble-
men en herijking van de TU zien we geen moge-
lijkheden verdere invulling van de staf te 
krijgen. Sterker nog: Albert vertrekt per 
1 februari 2012. En dat is een echte ader-
lating. Wanneer hij vertrekt en er geen zicht 
is op opvolging, wordt het afbreukrisico van 
PEL als zelfstandige master richting te groot.

We zijn nu dan ook druk bezig een beeld te 
krijgen van die integratie. Prof. Lodewijks 
waardeert het denken in systemen en processen 
zeer, en wil dat leerstuk voor studenten hand-
haven naast hun verdere technische ontwik-
keling op transportgebied. We hebben nu ruim 
veertig jaar systeemkunde als een aparte manier 
van denken onderwezen, toevalligerwijs opge-
hangen aan Industriële Organisatie.  Nu zullen 
we een andere invalshoek  moeten kiezen: die 
van Transporttechniek en Logistiek. Dit betek-
ent dat de manier van denken moet worden 
toegepast op transportmiddelen en systemen. 
Dit hoeft geen probleem te zijn. De wetenschap-
pelijke manier van denken vereist immers niet 
alleen slimheid en boekenwijsheid, maar ook 

een kritische benadering van het probleem (is 
dat wel het juiste probleem?) en een onderbou-
wde, verifieerbare manier van oplossen. Juist 
op deze laatste facetten gaan vele academi-
sche studies mank, de nadruk wordt gelegd op 
slimheid en boekenwijsheid, natuurlijk omdat 
de leermeesters erg slim zijn en veel gelezen 
hebben. Maar hoe breng je je eigen slimheid en 
boekenwijsheid over aan studenten? Als je geen 
systeemkundig denkraster hebt, is dat lastig. 
Wij zijn er nog steeds van overtuigd dat de 
systeemkundige manier van procesdenken het 
mogelijk maakt op een didactische wijze over 
te dragen, hoe  een probleem juist te analyseren 
en hoe een juiste oplossing   op een verifieerbare 
manier te ontwerpen. Voor een wetenschapper 
die als ingenieur de praktijk ingaat, is dat een 
onmisbare gereedschapskist.

Kortom, goede reden om optimistisch in de 
toekomst te kijken en het systeemkundig erf-
goed te bewaren en te verrijken met een ander 
primair toepassingsgebied. Maar daarmee zijn 
we er nog niet  natuurlijk. We zullen met de 
studenten en alumni moeten overleggen hoe 
het verder moet met het dispuut Pandora. Gaan 
we op in het Transport Dispuut, of blijft er een 
harde kern Systeemkunde Dispuut bestaan?

Nog veel is onbeantwoord, maar laten we eerst 
eens beginnen met de juiste vragen te stellen. 
We hebben zo’n grote achterban, en nog steeds 
behoorlijke ondersteuning binnen 3mE (voor 
wie het niet meer weet: Mechanical, Maritime 
and Materials Engineering) om de toekomst 
met vertrouwen tegemoet te zien.

Mede namens prof. Lodewijks wensen 
Albert Valkenberg en Hans Veeke u 
Prettige Feestdagen & gezonde jaarwisseling
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Door Michiel Kramer
Een nieuw college jaar, een nieuwe lichting     
enthousiaste PEL-ers en een nieuw bestuur. In 
oktober heeft de bestuurswissel plaats gevon-
den waarna er direct mooie plannen gesmeed 
zijn om het dispuut naar een nóg hoger plan te 
trekken. Hier is direct handen en voeten aange-
geven met het opzetten van mooie inhoude-     
lijke activiteiten met bedrijven en een zeer ge-
slaagd weekend voor de nieuwe lichting. Tot 
in de voorbereiding van dit NetwerkNieuws er 
nieuws vanuit de sectie is gekomen.
Het nieuws betrof dat naar alle waarschijnlijk-
heid PEL ingelijfd zal worden door de andere 
specialisatie van Transport Engineering, TEL. 
De enige uitweg op dit moment is het opzetten 
van een leerstoel met het bedrijfsleven. Deze 
samenvoeging zal geen consequenties hebben 
voor de huidige studenten, wij zullen het huidi-
ge PEL curriculum gewoon kunnen afronden.
Dit werpt, buiten de verbeteringen uitda-       
gingen die wij zeker nog steeds zullen aanpak-
ken,  nieuwe elementaire uitdagingen omtrent 
het voortbestaan van zowel het systeemkundig    

gedachtengoed als dispuut Pandora. Met be-
trekking tot de alumni is het risico dat de IO-ers 
en PEL-ers zich beperkt kunnen identificeren 
met het nieuwe curriculum en daardoor de be-
trokkenheid met het reilen en zeilen op de TU 
en de aankomende studenten zullen verliezen.
Echter zien wij de toekomst nog steeds opti-
mistisch tegemoet. Voor een inhoudelijk sterk 
programma die door het bedrijfsleven sterk ge-
waardeerd wordt zal altijd een plek voor zijn 
one-way-or-another. Tevens heeft de sectie het 
zelfde doel als dat wij namens dispuut Pandora 
hebben en zullen wij samen vechten voor het 
behouden van zo veel mogelijk van het waarde-
volle gedachtegoed.  
Tenslotte zouden wij graag willen benadrukken 
dat wij het erg betreuren in februari afscheid te 
moeten nemen van Albert, een van de drijvende 
krachten achter PEL. Zijn aanstekelijk enthou-
siastme zullen we gaan missen.

Vriendelijke groet,
Pandora bestuur 2011-2012

Van het Bestuur
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Afstuderen bij het

In januari 2011 werd mij door Hans Veeke 
gevraagd of ik wilde afstuderen bij het Van 
Gogh Museum, een nogal ongewoon bedrijf 
voor een PEL-afstudeeropdracht maar daarom 
juist ook heel interessant. Ik heb al jaren en mu-
seumjaarkaart en was wel eens benieuwd naar 
wat er achter de schermen afspeelde. 
Zonder enig idee wat te verwachten stapte ik 
half februari voor het eerst het kantoor binnen. 
Al gauw merkte is dat er toch wel een groot 
verschil is tussen niet technische bedrijven en 
technische bedrijven. Op de afdelingen ICT en 
beveiliging na zijn op elke afdeling van het Van 
Gogh Museum de vrouwen in de ruime meer-
derheid. Iets waar ik na zoveel jaar werktuig-
bouwkunde toch een beetje aan moest wen-
nen, vooral omdat mijn werkplek naast het 
koffieapparaat  was. Daarnaast moet je toch 
echt anders in gesprek gaan in een dergelijke 
werkomgeving. Als ik direct om A vroeg dan 
kreeg ik B tot en met Z. Vooral mijn begeleider 
kon in minuten tijd tientallen mogelijkheden of 
opties bedenken, ik denk dat ik zelden iemand 
heb gesproken die zo creatief was. Maar als ik 
het antwoord nodig had op een concrete vraag 
moest ik daar vaak zelf naar op zoek. 
Ook de onderzoeksvraag formuleren was daar-
door een lastig proces. De originele probleem-
stelling bleek eigenlijk helemaal niet relevant. 
Het meten van locatie is alleen voor de veilig-

heid interessant en de afdeling beveiliging wil-
de alleen overwegen hun huidige processen om 
te gooien als ze 100% zekerheid hadden dat een 
nieuw systeem waterdicht was. Iets wat finan-
cieel heel lastig te bewerkstelligen is. Bovendien 
was de opdracht gekomen van de afdeling mar-
keting en hadden zij (samen met afdelingen edu-
catie en facilitaire dienst) wel behoefte aan meer 
informatie over de bezoekers. Vandaar dat de 
focus al snel op bezoekersgedrag en doelgroep 
kwam te liggen in plaats van locatie. 
Afhankelijk van welk onderzoek aangehoud-
en wordt, kunnen museumbezoekers in 4 tot 
6 doelgroepen worden opgedeeld. Al deze 
onderzoeken komen grotendeels overeen dus 
zijn een goede leidraad voor het gedrag van 
museumbezoekers of bezoekers van andere 
recreatie gelegenheden. Mocht u interesse heb-
ben in bezoekersgedrag dan kan ik het boek van 
John Falk “Identity and the Museum Visitor 
Experience” aan raden. Deze doelgroepen heb-
ben ieder verschillende motivatie om naar het 
museum te komen en hebben andere verwacht-
ingen van het museum. Omdat de verwachting-
en van een bezoeker erg belangrijk zijn voor de 
tevredenheid van een bezoeker is dit erg belang-
rijk om te weten, een bezoeker wiens verwacht-
ingen uit komen is vaak een tevreden bezoeker. 
Daarnaast vertoont iedere doelgroep ander ge-
drag, het is dus aan bezoekersgedrag redelijk 

Door Nora Küthe

Het Van Gogh Museum heeft een uitgebreide collectie schilderijen van de schilder Vincent van Gogh en 
heeft daarnaast veel wisselende tentoonstellingen. Door de grote interesse in het museum (door zowel 
Nederlandse kunstliefhebbers als toeristen) is een van de meest bezochte musea in Europa. Per jaar komen 
er 1,5 miljoen bezoekers naar het Van Gogh Museum. Vergeleken met andere musea is het gebouw van het 
Van Gogh Museum eigenlijk heel klein. Lange rijen en drukke zalen is het gevolg. Vandaar dat het museum 
erg geïnteresseerd is in de locatie en het gedrag van de bezoekers. Hoe beter ze weten waar en waardoor                     
opstoppingen zich opbouwen hoe beter ze er iets aan kunnen doen. Vandaar dat het Van Gogh Museum               
begin 2011 bij de TU aanklopten om te kijken of er een technische oplossing te vinden was om bezoekers 
in het museum te volgen en de ervaring van bezoekers te verbeteren. Naar aanleiding daarvan ben ik van            
februari tot september bij het Van Gogh Museum actief bezig geweest met mijn afstudeeropdracht. Het pro-
ject loopt nog steeds en aan de hand van mijn aanbevelingen gaat er in 2013 een geheel nieuwe interactieve 
museum gids geïmplementeerd worden.
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van Gogh Museum
betrouwbaar af te leiden tot welke doelgroep 
deze bezoeker behoort. Om dit gedrag te kwan-
tificeren worden indicatoren aangehouden 
zoals totale tijd in het museum of de tijd dat 
iemand stil staat voor een schilderij.
De informatie over doelgroepen kan gebruikt 
worden om direct de museumbezoeker een 
betere service te verlenen. Zo kan een toerist 
op de hoogte gebracht worden van de aanbie-
dingen in de museumshop terwijl een kunst-
liefhebber erop gewezen kan worden dat 
er een interessante tentoonstelling is van 
Picasso in de Kurokawa vleugel. Daarnaast 
geeft de informatie over totale aantal bezoekers 
per doelgroep houvast om marketing inspan-
ningen, indeling van het museum, tentoonstel-
lingen e.d. beter te plannen en in te zetten.
Ook gegevens van bezoekers zoals taal en 
voorkeuren voor lift of trap zijn fijn om te weten 
om service te verbeteren. Ook is het heel nuttig 
om te weten welke zalen en tentoonstellingen 
in het museum het meest succesvol en drukst 
zijn en welke nauwelijks bezocht worden. 
Het probleem verschoof opeens van een meth-
ode om de locatie te meten van bezoekers naar 
een methode om heel veel gebruikersgegevens 
te verzamelen, daar interpreteerbare informatie 
van te maken en dit direct terug te koppelen zo-
dat de ervaring van bezoekers in het museum 
verbeterd kon worden. 
In eerste instantie werd er dan ook vooral geke-
ken naar de mogelijkheid om RFID te gebruiken 
en deze te verwerken in de tickets van de be-
zoekers. Maar naarmate de opdracht duidelijk-
er werd kwamen ook andere mogelijkheden in 
beeld. De uiteindelijke oplossing maakt gebruik 
van PDA’s zoals smartphone’s of een Ipad of 
Ipod touch die aan elke bezoeker meegegeven 
worden, deze fungeert tegelijkertijd ook als 
een interactieve museum gids die op korte ter-
mijn de audiotours gaat vervangen. Op lange 
termijn kan erover nagedacht worden ook een 
de informatieborden bij de schilderijen weg te 
halen. Een soort gelijke applicatie is beschikbaar 

bij de American Museum of Natural History en 
kan gedownload worden. Deze applicatie heet 
Explorer en is een goed voorbeeld van een aan-
tal van de mogelijkheden die een interactieve 
museum gids biedt. 
Door middel van de signaalsterktes van het 
WLAN kan locatie bepaald worden. De locatie 
kan uiteindelijk gebruikt worden om drukte in 
het museum en bezoekersgedrag af te leiden. 
Daarnaast kunnen gegevens als voorkeur voor 
taal, verwachtingen en tevredenheid via de 
PDA aan de bezoeker gevraagd worden. 
Het unieke aan dit systeem is dat het mogelijk 
is om in de PDA  gelijk terug te koppelen naar 
de bezoeker, hierdoor kan de informatievoor-
ziening naar bezoekers toe aangepast worden 
op de wensen van de bezoeker. Zo kan iedere 
bezoeker in zijn eigen taal alle informatie krij-
gen wanneer hij maar wilt. Ook kan de locatie 
gebruikt worden om bezoekers te helpen door 
het museum te navigeren en kan ingespeeld 
worden op drukte door bezoekers actief van 
drukke zalen weg te leiden.
In 2012 zal het museum enkele maanden dicht 
gaan voor grootschalige verbouwingen, dan 
zal ook de infrastructuur voor het WLAN en 
de PDA distributie neergelegd worden. Daarna 
zullen ook de interactieve museum gidsen in 
gebruik genomen worden. 
Ik kan alle studenten die een soortgelijke project 
willen aanpakken het van harte aanraden. Het is 
mij heel erg bevallen om tijdens mijn studie van 
zo veel mogelijk verschillende vakgebieden iets 
mee te nemen en mijn afstudeeropdracht bij het 
Van Gogh Museum was ontzettend leuk. Boven-
dien kwamen er heel veel aspecten bij kijken en 
waren veel afdelingen betrokken waardoor ik 
veel van het de opdracht heb geleerd. Wel moet 
je heel zelfstandig te werk durven te gaan want 
ik kon niet op veel technische begeleiding van-
uit het Van Gogh Museum rekenen.
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Door Tim Jongerius en Thomas van Millingen

PEL Weekend
Om met de kers verse nieuwe PEL lichting een 
goede start te maken is het belangrijk om elkaar 
goed te leren kennen. Het organiseren van een 
kennismakingsweekend is hier een uitstekend 
middel voor. Zo werd door studiedispuut Pan-
dora ook dit jaar zo’n weekend georganiseerd 
voor de nieuwe lichting, met als bestemming 
Gouda.

Wat uiteraard niet mocht ontbreken was een 
studie-gerelateerde activiteit. Het weekend 
werd dan ook op vrijdagmorgen gestart met een 
bedrijfsbezoek aan SEW Eurodrives (voormalig 
Vector). Met vier auto’s gingen wij op weg naar 
Rotterdam en eenmaal aangekomen werden we 
warm onthaald met een heerlijke kop koffie. 
Hierna volgde een inleidende presentatie over 
de werkwijze die zij de afgelopen jaren hebben 
gehanteerd en de nieuwe aanpassingen daarop. 
Het was heel erg interessant te zien wat han-
diger werken voor je processen kan betekenen. 
Ook was het leerzaam om te zien hoe het hele 
proces van implementatie in de praktijk in zijn 
werk gaat. Vaak is ons verteld dat het essen-
tieel is om de neuzen van de hele organisatie de 
goede richting in te krijgen, maar hoe doe je dat 
in de praktijk? Middels een rondleiding hebben 
we vervolgens met eigen ogen kunnen zien hoe 
een bedrijf als SEW effectief zijn productiepro-
ces ingericht heeft. Erg indrukwekkend om te 
zien was hoe het gebruikte werkvloeroppervlak 
enorm verkleind was en desondanks de pro-
ductiviteit toch gestegen was.

Toen wij hierna met de groep op zoek gingen 
naar een lunch eindigden wij onverhoopt in pak 
bij de McDonalds waar wij werden behandeld 
als koningen. Nadat de dochter van de baas ons 
had uitgezwaaid zijn we richting het bowling-
centrum van Gouda gegaan om elkaar in ami-
cale sfeer beter te leren kennen. Hier kwamen 
verborgen talenten van sommige medestudent-
en bovendrijven. 

Een student is geen student als hij niet af en 
toe de drang voelt een probleem te analyseren. 
Daarom werd in de avond eenieder uitgedaagd 
vele raadsels op te lossen onder het genot van 
een biertje. Na een koude nacht in een slecht 
geïsoleerd scoutinggebouw reisden we af naar 
een heerlijk warm zwembad om al naar gelieve 
te ontspannen in het bubbelbad of sportief te 
doen in het wedstrijdbad. 

Vergezeld door onze docent Albert Valkenberg 
genoten we hierna van alle prachtige auto’s die 
waren tentoongesteld in het Louwman mu-
seum, een echte aanrader! Ons werktuigbou-
whart begon vele malen sneller te kloppen toen 
wij langs een hectare vol technisch vernuft van 
meer dan een eeuw autotechniek liepen. Van 
de eerste Benz patent motor car tot een formule 
een auto uit 2009. Allemaal even mooi en betek-
enisvol in de auto historie.

Eenmaal terug bij onze accommodatie bereidden 
we het eten voor op een chef-waardige manier. 
Met willekeurige ingrediënten, die ogenschijn-
lijk niet te combineren waren, toverden we in 
verschillende groepen prachtige creaties op de 
borden waar zo nu en dan ontzettend van geno-
ten werd.

Om het mooie weekend te bezegelen zijn we 
in de avond de binnenstad van Gouda inge-
gaan om nog met zijn allen een laatste biertje te 
drinken. Waar we het weekend in gingen als in-
dividuele studenten zijn we als groep weer ter-
uggegaan naar Delft. En daarmee is een mooie 
basis gelegt voor de komende masterclasses en 
het verloop van de master als geheel.

Groet PEL jaarring 2011, namens 
Tim Jongerius en Thomas van Millingen!



9

Karim
Aberkan

Sjaak
Beerepoot

Jaap 
van der Blonk

Jasper
Bos

Ruud
Buitenhuis

Ernst
Doornebosch

Josco
Engbers

Roy 
van den Heuvel

Tim
Jongerius

Cyril
Kooijmans

Sebastiaan
Koppenaal

Benjamin
Nederveen

Michiel
Kramer

Jasper
de Lange

Lennert
Lock

Thomas
van Millingen

Ole
Nyhuis

Casper
Swennenhuis

Navied
Tavakolly

Jordy
Schuilenburg



1



1





13

Activiteiten
Case OZ Export
In de eerste case van dit collegejaar mochten 
wij in samenwerking met VOAA (gespecia-
liseerd in procesoptimalisatie) een oplossing 
zoeken voor bestaande logistieke problemen bij 
OZ Export in Aalsmeer. OZ Export is bekend 
als een van de grotere bloemenexporteur ter 
wereld en is een onderdeel van de Dutch 
Flower Group. Deze activiteit bestond uit twee 
delen: op 6 oktober kwamen twee heren van 
VOAA langs op de TU om het probleem voor 
te leggen en samen met de studenten over ver-
schillende oplossingen na te denken. Zo kwa-
men automatisering en overgaan van push 
naar pull als mogelijke oplossingen naar vo-
ren. Een week later hebben we deze oplossing-
en bij OZ Export gepresenteerd, waarna we 
nog een rondleiding kregen door het bedrijf.   
Tijdens deze rondleiding kwam goed naar vo-
ren hoeveel logistiek er komt kijken bij het goed 
sorteren van de verschillende soorten bloemen 
en daarna het bundelen tot een juiste order. 
Vanuit de veiling werden de bloemen eerst 
gesorteerd en daarna opgeslagen in koelcel. 
Voordat ze ingepakt konden worden moesten 
sommige soorten eerst nog worden verwerkt, 
een aantal lopende banden en een scansysteem 
zorgden ervoor dat de juiste bloemen bij het 
juiste verwerkstation kwamen. De laatste stap 
was die naar de inpakkers, waarna de bloemen 
op de vrachtwagen konden worden gezet naar 
hun uiteindelijke bestemming. 

Intro BBQ
Op woensdag 7 september vond de jaarlijkse In-
tro BBQ van Pandora en Transportkunde plaats. 
In een met studenten en sectieleden gevuld La-
gerhuysch werd afgetrapt met korte presentaties 
van dhr. Lodewijks en beide disputen, waarna 
volop de mogelijkheid was om kennis te maken 
met zowel eerste- als ouderejaars PEL’ers en de 
leden van de sectie. Mede dankzij het heerlijke 
BBQ-weer was dit een zeer geslaagde opening 
van het nieuwe collegejaar.

Bestuurswissel
Halverwege oktober was het dan eindelijk zover, 
het nieuwe Pandorabestuur stond te trappelen om 
het stokje officieel over te nemen en deze Bestuur-
swissel vond plaats in het Lagerhuysch. Na een 
uittreerede van de oude voorzitter Pieter van der 
Hammen en een intreerede van de nieuwe voor-
zitter Michiel Kramer kon het nieuwe bestuur de 
felicitaties en cadeaus van oud-bestuurders, 
bestuurders van andere disputen, studenten en 
sectieleden in ontvangst nemen en werd er nog 
uren gezellig geborreld.

Door Benjamin Nederveen
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Door Maarten van Wulfften Palthe

Ik geef het stokje door

Net nadat de laatste spannende seconden weg 
tikten tijdens mijn veilingbod op een e-bike 
bleek dat Peter Gerritse gevraagd had of ik 
het stokje van hem wilde overnemen en of ik 
dus iets wilde vertellen over mijn wedervaar-
digheden. Het bod was net gelukt, dus tsja, dan 
stem je sneller toe nietwaar?

Waarom koop ik zo’n ding? Eerst probeerde ik 
het idee aan mij lieve echtgenote te verkopen. 
Maar mijn kinderen, nu 21 en 23, dreven er de 
spot mee: een e-scootmobiel,  je begrijpt het 
wel. 

Maar mij fascineert zo’n apparaat: modern tech-
nisch vernuft en het werkt prima! Met het gezin 
op bezoek in Shanghai bleek het daar doodnor-
maal.Het is een mooi voorbeeld van een inno-
vatie dilemma: je weet dat het werkt, nog eigen-
lijk te duur en de klanten kijken de kat uit de 
boom. Als fabrikant ondernemer moet je beslis-
sen: ga je nog door met investeren in R&D in 
een onzeker project? Bij innovatie in duurzame 
oplossingen is dit hoogst actueel. Alles draait 
om de verwachting ervan.

Hetzelfde geldt denk ik ook voor een voorstel 
dat je hebt uitgedacht, maar waar anderen geen 
aandacht aan schenken.
Mijn ervaring is dat het neer komt op lef en 
leiderschap – daarover later meer.

Studeren en wat heb je eraan?
Net in Delft verslond ik de kranten, discussieerde 
met mijn huisgenoten over alles en nog wat.Het 
tekort aan geld verdiende ik bij met het geven 
van bijles en autorijden vond ik prachtig: mijn 
2CV’s kende ik technisch uit mijn hoofd wegens 
de talloze reparaties.
Toen mijn eerste vrienden afhaakten naar econ-
omie in Rotterdam maakten we grapjes…maar 
al snel zou blijken dat ik moest oppassen.
Er zijn zoveel andere interessante zaken in het 
leven!

Na dat Peter Gerretse anderhalf jaar 
geleden het laatste artikel geschreven 
heeft voor de rubriek “Ik geef het stokje 
door” hebben we besloten contact op te 
nemen met dhr. Gerretse met de vraag aan 
wie hij het stokje door wilde geven. Zonder 
aarzelen wilde hij het stokje doorgeven aan 
dhr. Maarten van Wulfften Palthe. Voor u 
ligt zijn verhaal waarmee hij de rubriek “Ik 
geef het stokje door” weer een nieuw le-
ven ingeblazen heeft. Zodoende kunt u ook 
in de komende edities weer lezen hoe het 
gedachtegoed van professor In ‘t Veldt in 
praktijk gebracht wordt.
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Ik geef het stokje door
Zoals reizen: samen liften naar de opera in Bu-
dapest: de weddenschap was dat we na een 
week weer terug zouden zijn – het lukte op 
twee dagen nauwkeurig.
Later liftten we wekenlang tot op de top van de 
pyramide van Gizeh, enz enz.

Bij sterkteleer III ging het mis: op het spreekuur 
bij Professor Besseling  (de eindige elementen 
methode waarmee je plaatconstructies kon 
uitrekenen) bleek dat ik de voorkennis niet be-
heerste. Bij technische natuurkunde haalde ik 
eerst een vijf. Daarna optimistisch naar de vol-
gende examenkans en ik haalde een vier…

Mijn tekenleraar vond dat mijn dunne gietijz-
eren wandjes, zo zorgvuldig uitgerekend, niet 
beantwoordden aan constructieve verhoudin-
gen. Toen besefte ik dat mijn interesse meer lag 
in de toepassing en de werking van de techniek 
in de wereld. Op de tekenkamer kreeg ik een 
zes voor mijn tekening van een baggervaartuig 
onder de voorwaarde dat ik richting Industriële 
Organisatie zou afstuderen.

Ik haalde een tien voor technische natuurkunde 
en trad binnen in de schone modellen wereld.
Grijnzend haal ik uit mijn bureau ons IO-
kwartetspel 1979. Ieder van ons jaar maakte een 
kaartenserie van vier; het verpleegstertjes effect, 
enz. Op het doosje staat: waarschuwing, veel-
vuldig gebruik kan uw gezondheid schaden!

Een aannemelijk model maken van de echte 
wereld kan iedereen met mensenkennis. Dat 
wordt dagelijks geïllustreerd in de kranten: 
politici schotelen je een model voor en zeggen 
zie je wel? Zo zit het!
Jan in ’t Veld zei het ook: modellen zijn mislei-
dend, het beste model van een kat is een echte 
kat.Maar hij wilde laten zien dat je procesmatig 
moet denken, om zaken te beheersen, maar ook 
als het om verandering en vernieuwing gaat. 

Het eerste vind ik management en het tweede 
is leiderschap.

Siemens Gasturbines

Procesmatig denken in plaats van hiërarchisch 
denken is prachtig.
Het bevrijdt de menselijke creativiteit. Proces-
matige modelbenadering maakt het meten van 
succes mogelijk. Mensen willen graag succesvol 
zijn, je komt het overal in onderzoeksvragen 
over medewerkers-tevredenheid tegen.
Dit werkingsprincipe heb ik, dankzij Jan, in 
mijn latere functies vaak herkend.
Gedrag van mensen kan je veranderen door het 
veranderen van hun omgeving.
Bij Bouwkunde werd dat bevestigd. Als je een 
luifel plaatst aan een gevel herkennen bezoek-
ers automatisch de voordeur.
Als de receptie en de garderobe meteen herken-
baar zijn, loopt het vanzelf; kortom, richt een 
proces in en je kan je bezig houden met het echte 
mensenwerk in plaats van het voortdurend op-
lossen van disciplinaire en afwijkingsproble-
men .
Leiders kunnen procesmatig beter sturen, colle-
ga’s en klanten die hun processen doorzien zijn 
tevreden. Mij fascineert het nog  altijd: wanneer 
een serviceproces van een leverancier niet goed 
loopt, krijgt de onmachtige telefonist die mees-
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Door Maarten van Wulfften Palthe

Ik geef het stokje door
tal geen idee van zijn procesketen heeft, door 
de klant ook nog eens persoonlijke verwijten 
toegeslingerd. Ieder succesvol menselijk bedrijf 
heeft een eigen, voor ieder begrijpelijke struc-
tuur. 

Siemens Solar systems

De keuze van mijn scriptie onderwerp was lo-
gisch: Als je dit ook generiek kon toepassen op 
het vinden van oplossingen voor problemen 
zou je de oplossing van een probleem niet meer 
zien als een resultaat maar als een proces!
Enfin, je begrijpt, met een literatuurverwijzing 
in de bijbel “Analyse van Organisatieproble-
men” als compliment en na een prachtige af-
studeer praktijkervaring in Rotterdam bij een 
motoren reparateur, en dus ook iets later dan 
gepland stapte ik als werktuigbouwkundig ing-
enieur in 1982 op de arbeidsmarkt waar ze op 
mij niet zaten te wachten.

Het echte werk en wat doe je ermee?
Maar na een zoektocht ging ik bij een handel-
sonderneming numeriek gestuurde gereed-
schapsmachines en automatische interntrans-
port-voertuigen verkopen. Mijn verhaal was 
minder gebaseerd op menselijke relaties dan op 
de slimme inbinding van mijn producten in de 
processen van de klant, zo kon ik het als aant-
rekkelijk succes voor de klanten verkopen.

Daarna een paar jaar als “zaakvoerder” in Bel-
gië. Ook toen heerste de talenstrijd: mijn Ned-
erlands sprekende vrachtwagenchauffeur werd 
geweigerd door een Waalse Frans sprekende 
klant! Ongelooflijk, ik belde dan de klant op: er 
stond een aankoop van enkele tonnen voor de 
deur te wachten!

Ik merkte dat een gezonde dosis levenservaring 
veel voordelen bood. Zoals ons werd onder-
wezen: tijdens je afstuderen moet je het hebben 
van je deskundigheid, later meer van je ervar-
ing. 
We bouwden de technische service uit om-
dat fabrikanten uit Engeland en Japan wel erg 
beleefd waren ( “yes sir, thank you for calling!”) 
en machine stilstand was rampzalig voor klant-
en. Investeren bleek lastig, onze kleine schaal 
had natuurlijk zijn beperkingen.

Toen kwam ik in contact met de concurrent van 
mijn Japanse Fanuc besturing en dat was Sie-
mens. Een enorme multinational. Daar kon de 
zaak groter worden aangepakt.
Na de overstap verkocht ik de Sinumerik van 
Siemens en al gauw ook de servo-aandrijvingen 
en zo verder. Ik zag jubilarissen met 25 dienst-
jaren en dacht: “dat nooit!” Inmiddels werk ik 
er nu al bijna 26 jaar en iedere vier jaar had ik 
een andere job.

Ik werd verkoopleider schakelmateriaal en 
kreeg ik te maken met de groothandel. Thema’s 
waren logistiek, voorraad beheer en marge ver-
deling. Heerlijk om modelmatig en procesmatig 
tewerk te gaan. Samen inzicht in de kosten, de 
waarde die geleverd wordt en de marge evenre-
dig toedelen.

Daarmee kwamen ook nieuwe zaken aan de 
oppervlakte. De trouwe partners die meer toe-
gevoegde waarde leverden werden nu beter be-
loond; eindelijk gerechtigheid en succes werd 
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Ik geef het stokje door
meetbaar. Ook ging de klanttevredenheid om-
hoog en de keten kosten omlaag.

Toen vroegen ze of ik met mijn familie naar Er-
langen bij Neurenberg wilde verhuizen en die 
aanpak in heel Europa wilde doorvoeren. We 
dachten: thuisblijvers hebben zekerheid maar 
ondernemers krijgen het avontuur!
Zo hebben we mooie jaren beleefd; ik raad het 
iedereen aan als je de kans krijgt: je kinderen 
worden wijzer en de verscheidenheid van zake-
lijke aanpak en cultuur in de landen van IJsland 
tot Turkije overtrof mijn stoutste verwachtin-
gen.

Daarna als divisiedirecteur verantwoordelijk 
voor engineering, productie en installatie tech-
niek. Zaken verbeterd, gesaneerd en outge-
sourced. Overal gaat het erom wat je er zelf van 
maakt: kritisch analyseren, ideeën ontwikkelen, 
inspireren en volhouden: je beste motivator is 
je geloof in het succes van je eigen uitgewerkte 
idee. Wees bereid tot compromissen maar verk-
wansel nooit je autonomie en je eigen integ-
riteit.

Na een paar jaar directie over ca. 800  man in 
de engineering en technische service, waar we 
met procesverbetering concurrenten de loef af 
staken was ik het laatste jaar Sustainability of-
ficer. 
De ombouw van een groei-economie naar en 
duurzame economie in Europa is een enorme 
uitdaging. Er is een groot gebrek aan feiten-
kennis en een overvloed aan meningen. Het 
kost tijd en mij valt op dat in deze onzekere 
duurzame ontwikkeling het de ondernemers 
met lef en leiderschap zijn, die hun schouders 
eronder zetten. De criticasters zeker niet.

Siemens Windmolens

Siemens zit inmiddels niet meer in de mobieltjes 
en witgoed apparaten.Het gaat nu bij ons om 
nieuwe vormen van mobiliteit, gebouwen, tech-
nology push in de gezondheidszorg, opwek-
king en verdeling van hernieuwbare energie en 
vele andere zaken. 
De laatst geplaatste offshore windturbine ge-
nereert 6 MW piek. Deels samen met Delft doen 
we oa. onderzoek naar funderingsverbetering, 
stabiliteit op zee en langere flexibele wieken 
die krom buigen naar de windsterkte: minder 
schade en meer rendement over de hele win-
drange! Deze draait weer goedkoper, nu zelfs 
zonder de zo bekende tandwielkast, rechtstreeks 
op de generator.

Je begrijpt: trots en verbazing voor een werk-
tuigbouwer. Mijn e-bike is een koopje, met 3 
versnellingen en ook een 3-traps aandrijving. 
Hij rijdt heerlijk! 
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Door Jan-Henk Welink

Teruglogistiek
Het lijkt wel een Afrikaner vertaling op het 
begrip “reverse logistics”. Net zoals een lift 
een “hysbak” is. Toch vond ik dat een betere 
dan een vertaling als “omgekeerde logistiek” 
of “retourlogistiek”. Ik moest er aan denken 
toen Lyondellbasel een presentatie gaf over de 
afzet van plastic in de regio “Pacific Asia” (lees: 
vooral China en India). Mijn mond viel open 
toen werd verteld dat die afzet al vier maal zo 
groot was als die van de EU en dat de progno-
ses (lees: vooral bevolkingsgroei) lieten zien dat 
dit nog maar het begin was. Een manier om in 
de toekomst nog aan grondstoffen te komen, is 
om de producten en materialen terug te halen. 
Het woord “omgekeerde” of “retour” in plaats 
van “terug” klinkt in dat verband zo zwak. Al-
sof er een brief met deze prangende boodschap 
niet goed is aangekomen. 

Bij verschillende bedrijven is die brief wel 
aangekomen. Die wachten niet op de toekomst. 
Een bedrijf als InterfaceFLOR die vloertegels le-
vert haalt ze na gebruik weer terug. Ze hebben 
al een pilotinstallatie klaar staan om de tegels 
uit elkaar te halen. Daarbij werken ze samen 
met een partij die de nylon van die tegels te-
rugbrengt tot de grondstof om nieuw nylon 
te maken. Hun vooruitziende blik van “zero 
footprint” werpt vruchten af. Weer een ander 
bedrijf, Mauser, die o.a. bulktanks maakt om 
vloeistoffen mee te vervoeren (de zogenaamde 
Intermediate Bulk Containers, oftewel IBC’s) 
neemt deze tanks terug na gebruik. De tanks 
worden geïnspecteerd en gewassen voor nieuw 
gebruik. Mauser verhuurt en least nu dus tanks, 
naast ze alleen maar te maken en verkopen. Een 
hele andere business, maar: wél business. Be-
drijven die denken dat spullen en materialen 
nog afval zijn, worden door Milgro geholpen 
met de “teruglogistiek” via andere wegen. Zo 
verdwijnt geld niet in de afvaloven en houden 
bedrijven hun geld en grondstoffen in de hand.  

Teruglogistiek lijkt wel erg veel te omvatten. 
Business modellen veranderen, er moeten nieu-
we installaties en systemen worden gebouwd 
en “reverse logistics” is een vakgebied op zich 
zelf. Hiervoor is veel kennis nodig. Op vele uni-
versiteiten en hogescholen is die kennis allang 
aanwezig en druppelt op een normale manier 
langzaam bedrijven binnen via studenten, via 
consultants, door Kivi-Niria bijeenkomsten en 
dergelijke. Dat kan sneller. Vanuit de TU Delft 
zijn we nu samen met andere universiteiten 
bezig die kennis rap in het bedrijfsleven te krij-
gen. Veel ingenieurs vinden zich dan opeens in 
de teruglogistiek naar de universiteit om even 
kennis bij te tanken. Goed idee: zo blijft de busi-
ness van BV Nederland in de hysbak. 
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